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中文摘要中文摘要中文摘要中文摘要:目的: 研究不同加工方法对栽培和野生芍药中没食子酸、儿茶素、芍药内酯苷、芍药苷、五没食子酰葡萄糖、苯甲酸、

丹皮酚7种化学成分含量的影响,为研究赤芍与白芍的药效差异的物质基础及其形成机制提供一定的参考依据。 方法: 以栽培和野

生芍药为材料,分别采用直接干燥、水煮后干燥、去皮后水煮干燥、水煮后去皮干燥4种加工方法处理,采用HPLC同时测定各类材

料7种主要化学成分含量。 结果: 野生芍药的芍药苷和儿茶素含量显著高于栽培芍药,而栽培芍药的芍药内酯苷含量高于野生芍药,
二者在上述3种成分含量的相对差异受加工方法影响较小。采用水煮后干燥、去皮水煮后干燥、水煮去皮后干燥处理会导致栽培

和野生芍药的苯甲酸和丹皮酚含量降低为痕量。聚类分析结果表明,各种处理下的栽培和野生芍药截然聚为两大组。 结论: 赤芍

和白芍的药效成分含量差异主要来源于其本身的差异,受加工影响较小。

中文中文中文中文关键词关键词关键词关键词:芍药  赤芍  白芍  加工方法  高效液相色谱

 

Study on effect of different processing methods on seven main chemical components of 
wild and cultivated Paeonia lactiflora

Abstract:Objective: To study on the effect of different processing methods on the contents of seven major constituents in 
wild and cultivated Paeonia lactiflora, gallic acid, catechin, albiflorin, paeoniflorin, pentagalloylglucose, benzoic acid and 
paeonol, in order to provide reference basis for different efficacy and formation mechanism of Paeonia Radix Rubra and 
Paeonia Radix Alba. Method: Wild and cultivated P. lactiflora were dealt with by four processing methods, direct drying, 



邮发邮发邮发邮发代代代代号号号号:2-45;SM399(国外)  
定价定价定价定价:30元/期,720元/年（含邮费）

E-mail:cjcmm2006@188.com 

 

数数数数据据据据库库库库

中国科学院国家科学图书馆 

中国中药资源研究与实践 

中国药用植物种质资源信息网 

万方数据库/期刊检索 

medline数据库 

CrossRef OA学术文献检索 

ScienceDirect学术期刊检索 

scirus科技文献库 

journalseek期刊搜索引擎 

scopus数据库 

highwire数据库 

中国知网 

highwire数据库 

汤姆逊科技中文网（sci查询） 

汤姆逊科技英文 

中国中医药数据库 

PubMed Central 

DOAJ 免费数据库 

SAGE数据库 

SCT数据库 

wiley数据库 

arXiv.org 

Bentham Open Access数据库 

Springerlink数据库 

Medical Matrix数据库 

Medscape 数据库 

Free Medical Journals 

PLoS数据库 

National Center for Biotechnology 
Information 

Budapest Open Access Initiative 

Sparc 

勤云期刊界 

日本jstage数据库 

管理机管理机管理机管理机构构构构

中国药学会 

中国中医科学院 

国家食品药品监督管理局 

中华人民共和国新闻出版总署 

国家药典委员会 

国家自然科学基金委员会 

中华人民共和国科技部 

中华人民共和国卫生部 

中华人民共和国教育部 

国家中医药管理局 

中国科学技术协会 

医医医医药药药药网网网网站站站站

中国医学药学网 

首席医学网 

丁香园 

科学网 

drying after boiling, drying after decorticating and boiling, and drying after boiling and decorticating. HPLC was use to 
simultaneously determine the contents of seven chemical constituents. Result: Wild P. lactiflora showed notable higher 
content of paeoniflorin and catechin than cultivated P. lactiflora, whereas cultivated P. lactiflora showed higher content of 
albiflorin than wild P. lactiflora. Both of them were less affected by process methods in above three constituents. Drying after 
boiling, drying after decorticating and boiling, and drying after boiling and decorticating methods reduced the content of 
benzoic acid and paeonol to trace in both wild and cultivated P. lactiflora. Clustering analysis results showed that all 
processing methods assembled wild and cultivated P. lactiflora in 2 groups. Conclusion: The content differences of 
Paeonia Radix Rubra and Paeonia Radix Alba are mainly caused by their own differences and less affected by processing 
methods.
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